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REVISTA PRESEI 

 

 

 Miercuri, a doua zi de audieri în Parlament. Până acum, trei miniștri 

propuși în Cabinetul Cîțu au primit aviz favorabil 

Audierile miniştrilor propuşi în Guvernul Cîţu continuă miercuri în comisiile 

reunite de specialitate ale Parlamentului. În prtima zi, trei din cei șase miniștri 

audiați au primit aviz favorabil. 

Marți, în prima zi de audieri în comisiile parlamentare, au primit aviz favorabil trei 

din șase miniștri propuși - Nicolae Ciucă, la Apărare, Adrian Oros, la Agricultură 

și Costel Alexe, la Mediu. 

În schimb, Lucian Heiuș, propus la Finanțe, în locul lui Florin Cîțu, Cătălin 

Predoiu, propus la Justiție și Ion Ștefan, la Dezvoltare, au primit avize negative în 

comisii. 

Avizele comisiilor parlamentare de specialitate sunt consultative. Plenul celor două 

Camere ar urma să se reunească pentru a supune votului noul Cabinet la o dată care 

va fi stabilită la începutul săptămânii viitoare. Surse parlamentare au avansat ca 

dată a plenului reunit 9 martie. 

Singura schimbare în Guvernul Cîţu este la Ministerul Finanţelor. PNL l-a propus 

pe Lucian Heiuş, deputat PNL de Hunedoara, membru în Comisia de Buget-

Finanţe şi vicelider al grupului liberalilor din Camera Deputaţilor. 

Calendarul audierilor de miercuri: 

 ora 10.00 - Bogdan Gheorghiu, propus la Cultură 

 ora 11.00 - Lucian Bode, propus la Transporturi 

 ora 12.00 - Victor Costache, propus la Sănătate 

 ora 13.00 - Ionuţ Stroe, propus la Sport 

 ora 14.00 - Monica Anisie, propusă la Educaţie 
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 ora 15.00 - Violeta Alexandru, propusă la Muncă 

Calendarul auderilor de joi: 

 ora 10.00 - Bogdan Aurescu, propus la Externe 

 ora 11.00 - Marcel Boloş, propus la Fonduri Europene 

 ora 12.00 - Virgil Popescu, propus la Economie 

 ora 13.00 - Marcel Vela, propus la Interne. 

PSD va asigura cvorumul în plenul reunit, însă va vota "împotriva” învestirii 

Cabinetului Cîțu, a anunțat Marcel Ciolacu. 

Întrebat despre votul pentru învestirea noului Executiv, Ludovic Orban a spus că 

există discuții cu partidele parlamentare în vederea formării unei majorități în 

Legislativ, întrebat despre votul pentru învestirea noului Executiv. Premierul 

desemnat Florin Cîțu a scris, pe Facebook, că mandatul său este foarte clar și 

anume "formarea unei majorități parlamentare cât mai repede. (...) Știu că se 

poate!” . 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Protest în timpul prezentării bilanțului la Ministerul Afacerilor Interne. 

Liderul sindicatului polițiștilor, schimb de replici acide cu ministrul Marcel 

Vela 

A fost protest la ușa Ministerului de Interne chiar în momentul în care șefii 

instituției și-au făcut bilanțul în prezența președintelui țării și a premierului. De la 

nemulțumirile polițiștilor s-a ajuns repede și pe ton ridicat la reproșuri și jigniri 

directe între liderul de sindicat Dumitru Coarnă și ministrul Marcel Vela. 

Aproape 200 de persoane au protestat în fața Ministerului de Interne, în timp ce în 

clădire ministrul Marcel Vela își făcea bilanțul. 

Protestatarii i-au reproșat acestuia că nu respectă deciziile judecătorești în privința 

drepturilor salariale câștigate în instanță. 
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Șeful de la Interne a încercat să dialogheze cu sindicaliștii. 

Totul s-a transformat într-un schimb de replici pe ton iritat, inclusiv despre legături 

pe care Dumitru Coarnă le-ar avea cu președintele Consiliului județean din 

Călărași. 

Dialogul a continuat și de la distanță. 

Dincolo de aceste contre, sindicaliștii participanți la protest au cerut condiții mai 

bune de lucru și salarii corecte. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Klaus Iohannis critică MAI la festivitatea de bilanț: Deficiențe și lipsă de 

profesionalism în cazul Caracal și 10 august 

Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, marţi, că în ultimii ani activitatea MAI a 

demonstrat o serie de deficienţe în contextul unor situaţii precum cazul Caracal sau 

evenimentele de la 10 august şi a subliniat că ministerul are obligaţia de a-şi face o 

autoevaluare pentru a identifica măsurile pentru remedierea problemelor. 

„Activitatea din ultimii ani a MAI a demonstrat o serie de deficienţe de ordin 

managerial, de coordonare şi chiar lipsă de profesionalism în contextul unor situaţii 

precum cazul Caracal sau evenimentele din 10 august. Instituţia dumneavoastră are 

obligaţia să-şi facă o autoevaluare profundă pentru a identifica factorii care au dus 

la situaţiile pe care le-am menţionat şi să ia toate măsurile necesare pentru 

remedierea cât mai rapidă a problemelor. Nu poate exista nicio abatere a MAI de la 

menirea sa fundamentală, aceea de a proteja şi apăra cetăţenii români”, a spus şeful 

statului la prezentarea raportului de activitate al MAI pe anul 2019. 

El a subliniat că MAI trebuie să acţioneze în interesul cetăţenilor, al comunităţii şi 

în sprijinul instituţiilor statului. 

„Obiectivul fundamental este acela ca legea să fie respectată, iar cetăţenii să se 

simtă în siguranţă, având deplină încredere în instituţiile care au misiunea să îi 

apere şi să îi protejeze.  
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Este imperativ că factorii de decizie din cadrul MAI să conştientizeze pe deplin 

responsabilitatea pe care o au faţă de români şi să depună toate eforturile necesare 

modernizării şi eficientizării instituţiei. Trebuie să vă asiguraţi că, în toate 

demersurile pe care le întreprind angajaţii ministerului, sunt pe deplin respectate 

valori şi principii precum demnitatea, libertatea individuală, egalitatea în faţa legii, 

cinstea, încrederea şi toleranţa”, a mai spus Iohannis. 

Klaus Iohannis le-a transmis celor din MAI să se asigure de întârirea controlului la 

frontiere, în contextul răspândirii infecției cu coronavirus. 

„În contextul actual, al combaterii răspândirii infecției cu coronavirus, vă cer să 

vegheați cu responsabilitate, dar și cu calm, la întărirea controlului la frontierele 

maritime, aeriene și terestre. Traversăm o perioadă complicată la nivel global, iar 

cetățenii au nevoie și de sprijinul dumneavoastră pentru a se simți în siguranță. De 

modul în care acționați depinde ca panica să nu se instaureze, iar românii să simtă 

că sunt apărați și protejați”, a mai declarat președintele. 

La eveniment au participat premierul interimar Ludovic Orban şi miniştri ai 

Cabinetului său. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Sindicatele au transmis directorilor scolilor ca reducerea numarului de ore 

nu va fi aplicata din toamna 

Sindicatele afiliate FSLI au transmis catre directorii scolilor ca reducerea 

numarului de ore, asa cum prevede legea promulgata de presedintele Klaus 

Iohannis, nu se va aplica din toamna. 

Astfel, conform unui mesaj transmis de sindicalisti catre directorii de scoli si 

obtinut de Edupedu.ro, anul scolar 2020-2021 se va desfasura pe programa scolara 

veche. 
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"In ceea ce priveste reducerea numarului de ore de la clasa, in momentul de fata se 

va desfasura un program Pilot, in care se vor crea programe noi, dar care nu va 

afecta numarul de ore al profesorilor din celelalte unitati de invatamant, mai ales ca 

Planul de incadrare a fost deja trimis la ISJ [...], si acesta nu va putea fi schimbat in 

septembrie.  

Deci, in concluzie, anul scolar 2020 - 2021 se va merge pe programa scolara veche 

si pe planul de incadrare deja conturat de conducerea unitatii scolare", se arata in 

mesaj. 

 

Precizarile sindicatelor vin in conditiie in care Ministerul Educatiei nu a anuntat de 

cand se vor reduce orele. 

 

Presedintele Klaus Iohannis a promulgat, pe 18 noiembrie, modificarile aduse de 

Parlament Legii educatiei nationale nr. 1/2011 (PL-x 316/16.05.2018), care prevad 

reducerea numarului de ore in invatamantul preuniversitar. 

 

Conform proiectului, elevii din clasele I-IV vor sta la scoala 20 de ore pe 

saptamana, fata de 19-22 de ore cat era pana acum; elevii de la gimnaziu vor avea 

25 de ore saptamana, fata de 26-34 in prezent; iar cei de la liceu vor avea 30 de 

ore. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cine sunt specialiștii care schimbă planurile cadru de la preuniversitar/ Din 

toamnă numărul de ore petrecut la școală ar trebui redus 

Ministerul Educației a înființat mai multe grupuri de lucru care să lucreze la 

elaborarea planurilor cadru astfel încât acestea să fie armonizate cu legea 

promulgată anul trecut de președintele Klaus Iohannis. În noua lege prin care se 

modifică numărul de ore, acesta ar trebui să scadă astfel încât numărul de ore 

alocat disciplinelor din planurile-cadru de învățământ să fie în medie 20 de ore pe 

săptămână la învățământul primar, 25 de ore pe săptămână la învățământul 

gimnazial și în 30 de ore pe săptămână la învățământul liceal.  

http://www.ziare.com/scoala/elevi/legea-care-reduce-numarul-de-ore-al-elevilor-la-scoala-a-fost-promulgata-ce-schimbari-si-riscuri-aduce-1586111
http://www.ziare.com/scoala/elevi/legea-care-reduce-numarul-de-ore-al-elevilor-la-scoala-a-fost-promulgata-ce-schimbari-si-riscuri-aduce-1586111
http://www.ziare.com/scoala/elevi/legea-care-reduce-numarul-de-ore-al-elevilor-la-scoala-a-fost-promulgata-ce-schimbari-si-riscuri-aduce-1586111
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Într-o primă fază, Ministerul Educației vrea să piloteze noile planuri-cadru în 

anumite unități de învățământ preuniversitar, începând cu anul școlar 2020-2021, 

așa cum anunța Consiliul Național al Elevilor. Legea promulgată anul trecut de 

președinte arată că reducerea numărului de ore „intră în vigoare începând cu anul 

şcolar 2020-2021”. 

 

Printr-un ordin de ministru, obținut de HotNews, Ministerul Educației a organizat o 

comisie de elaborare a planurilor-cadru pentru învățământul primar, gimnazial, 

liceal și profesional, comisie din care fac parte 5 grupuri de lucru, pentru fiecare 

ciclu de învățământ în parte, trei dintre acestea fiind pentru liceu - filieră teoretică, 

filiera tehnologică și filieră vocațională. 

 

Din grupul de lucru – planuri cadru pentru învățământul primar fac parte: 

 Gabriela Droc – inspector învățământ primar- Ministerul Educației 

 Radu Dascălu- inspector CNEE 

 Mirela Mihăescu – inspector școlar învățământ primar, ISJ Dâmbovița 

 Claudia Ionescu – director Școala Gim. Nr. 4, Pucioasa, Dâmbovița 

 Otilia Brebenel - profesor învățământ primar, Liceul Teoretic ”Nicolae 

Iorga”, București 

 Georgiana Onișoru – profesor învățământ primar, Șc.I.H.Rădulescu Nr.11, 

București 

 Katalin Dragomer – profesor Școala Gimnazială ”Jancso Benedek”, 

Ghelnița, Covasna 

 Otilia Apostu, cercetător științific Institutul pentru Științele Educației 
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Din grupul de lucru - planuri pentru învățământul gimnazial fac parte: 

 Traian Șăitan – coordonator – Ministerul Educației 

 Gina Barac – membru Institutul pentru Științele Educației 

 Luminița Catană – membru Institutul pentru Științele Educației 

 Marius Avram – membru Centrul Național pentru Evaluare și Examinare 

 Cristina Constantin – membru Centrul Național pentru Evaluare și 

Examinare 

 Marinela Nuță – membru – Școala I.Gh.Duca, București 

 Adrian Brăescu – Ministerul Educației 

 Mihaela Mușat – membru Șc.Generală nr 56 

 Virginia Rențea – director cabinet – Ministerul Educației 

 Ildiko Nems – Liceul Teoretic ”Tamasi Aron”, Odorheiu Secuiesc, Harghita 

 

Din grup de lucru - planuri-cadru pentru învățământul liceal, filieră teoretică fac 

parte: 

 Eugen Stoica – inspector general, Ministerul Educației 

 Alexandru Sezepesi – director, Ministerul Educației 

 Daniel Georgescu – consilier, Ministerul Educației 

 Petre Botnariuc – director adjunct, Institutul pentru Științele Educației 

 Gabrieala Noveanu – cercetător științific, Institutul pentru Științele Educației 

 Irina Georgescu – consilier principal Centrul Național pentru Evaluare și 

Examinare 

 Oana Moșoiu – coordonator intervenții sistemice ROSE, Ministerul 

Educației 
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Din grupul de lucru - planuri-cadru pentru învățământul liceal, filieră tehnologică 

fac parte: 

 Dana Stroie – șef serviciu, programe de formare profesională și asigurare a 

calității, CNDIPT 

 Silvia Vlăsceanu – vicepreședinte, Concordia 

 Anca Hociotă – manager vocațional, Camera de Comerț și industrie 

Româno-Germană 

 Tiberiu Dobrescu – președinte, Autoritatea Națională pentru Calificări 

 Irina Horga- șef laborator Politici Educaționale, Institutul pentru Științele 

Educației 

 Tania Irimia- director general, Ministerul Educației 

 Roxana Mihail – șef serviciu evaluări naționale și internaționale, CNEE 

 Gabriel Vrânceanu- director, Autoritatea Națională pentru Formare 

Profesională în Sistem Dual 

 Carmen Răileanu – inspector de specialitate, CNDIPT 

 Cecilia Crăciun - inspector de specialitate, CNDIPT 

 Carmen Ghețu - inspector de specialitate, CNDIPT 

 Mirela Dinescu – director Școala”Nicolae Kretzulescu”, București 

 Nicoleta Gaidoș – director, Colegiul Tehnic ”Mircea cel Bătrân”, București 

 Liliana Ișfan – director, Colegiul Tehnic”Costin D.Nenițescu”, București 
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Din grup de lucru - planuri-cadru pentru învățământul liceal, filieră vocațională fac 

parte: 

 Anca Petrache – director, Ministerul Educației 

 Simona Velea – consilier Institutul pentru Științele Educației 

 Adriana Dumitru – Liceul Pedagogic ”Materi Basarab”, Slobozia 

 Marinela Lascăr – profesor, Colegiul ”Elena Cuza”, București 

 Corina Gorgăneanu- consilier, CNEE 

 Adrian Brăescu – inspector, Ministerul Educației 

 Vasile Timiș – inspector, Ministerul Educației 

 Razvan Călugăru – inspector, Inspectoratul Școlar al Municipiului București 

 Mihaela Ungureanu – profesor, Colegiul Pedagogic ”Vasile Lupu” din Iași 

După ce vor fi aprobate de grupurile de lucru, planurile-cadru vor fi luate în 

discuție în comisia de validare a planurilor cadru pentru învățământul 

preuniversitar din care fac parte: 

 Luminița Barcari – secretar de stat, Ministerul Educației 

 Daniela Bogdan, director general, Ministerul Educației 

 Aurel Ion Pop – președintele Academiei Române 

 Lidia Antoniu – vicepreședinte, FSE ”Spiru Haret” 

 Simion Hăncescu – președinte FSLI 

 Iulian Cristache – președinte Federația Asociațiilor de Părinți 

 Corina Atanasiu – FEPAL 

 Liliana Romaniuc – președinte Asociația Română pentru Literație 

 Luminița Costache – reprezentant UNICEF 

 Mariana Moarcăș – Banca Mondială 
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 Gelu Duminică – director executiv, Agenția Împreună 

 Anca Nedelcu – Universitatea din București 

 Dragoș Iliescu – Universitatea din București 

 Lucian Ciolan – Universitatea din București 

 Daniel David- Universitatea Babeș Bolyai 

 Marian Ilie – Universitatea de Vest, Timișoara 

 Florin Frumos – Universitatea Al.Ioan Cuza, Iași 

 Mihaela Singer – Universitatea Petrol și Gaze Ploiești 

 Cristian Hatu – președinte, Centrul de Evaluare și Analize Educaționale 

 Șerban Iosifescu – președinte ARACIP 

 Marius Andruh – Academia Română 

 Alexandru Nicolae – Universitatea din București 

 Marian Staș – consilier, cabinet secretar de stat pentru învățământul 

preuniversitar 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Comunitatea Declic protestează, miercuri, la Ministerul Mediului faţă de 

poluarea din marile oraşe 

Reprezentanţii Comunităţii Declic protestează, miercuri, în faţa Ministerul 

Mediului, Apelor şi Pădurilor (MMAP) pentru a trage un semnal de alarmă cu 

privire la calitatea aerului. 

 

Totodată, aceştia îi vor solicita ministrului Costel Alexe măsuri urgente pentru 

oprirea poluării din marile oraşe. 
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În semn de protest, membrii Declic au anunţat că vor purta măşti de gaz şi vor afişa 

pancarte în formă de nori, cu mesaje adresate autorităţilor. 

 

"Am ales să purtăm pe faţă măşti de gaz, ca cele de război, pentru a trage un 

semnal de alarmă asupra calităţii aerului pe care îl respirăm. Aşa nu se mai poate, 

vrem să ştim sursa poluării masive din marile oraşe.  

Iar asta nu va fi posibil decât printr-o monitorizare eficientă a calităţii aerului. 

Chiar ieri limitele poluării au depăşit 900% în Bucureşti şi nimeni nu ştie cauza. A 

venit momentul ca autorităţile să îşi asume responsabilitatea, nu să o paseze, pentru 

că în joc e viaţa noastră!", a declarat Cătălina Hopârteanu, reprezentant al 

campaniei Declic într-un comunicat transmis AGERPRES. 

 

Potrivit organizatorilor, după evenimentul din faţa ministerului de resort, 

reprezentanţii Declic vor avea o discuţie cu ministrul Mediului, căruia îi vor 

înmâna cele peste 14.000 de semnături ale petiţiei "Aer pentru viaţă". Una dintre 

măsurile pe care activiştii de mediu le solicită prin această campanie este 

modernizarea Sistemului Naţional de Monitorizare a Calităţii Aerului şi raportări 

în timp real către Agenţia Europeană de Mediu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sute de tone de deseuri din parcurile din Bucuresti au fost ingropate si 

deversate in raul Arges - procurorii au pus sechestru pe bunurile firmei 

Procurorii Parchetului Judecatoriei Sector 1 din Bucuresti au pus sechestru pe 

bunurile mobile si imobile ale unei firme si ale administratorului societatii, pana la 

concurenta sumei de 6 milioane, pentru ca ar fi deversat in apa si introdus in sol 

sute de tone de deseuri. 

 

Potrivit unui comunicat transmis, marti, de Parchetul Judecatoriei Sectorului 1, se 

fac cercetari dupa ce o firma care colecta, transporta si depozita deseuri municipale 

si deseuri de origine animala din parcurile din Sectorul 1 al Capitalei a deversat in 

apa si a introdus in sol sute de tone de deseuri. 
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"Le-a ingropat in sol in zona unor balastiere din judetele Ilfov si Giurgiu si le-a 

deversat in albia raului Arges, fara respectarea prevederilor legale, aducand un 

prejudiciu semnificativ mediului", arata procurorii. 

 

Cercetarile se fac pentru prevenirea si sanctionarea unor fapte privind degradarea 

mediului. 

 

Prin ordonanta procurorilor s-a dispus masura asiguratorie pana la concurenta 

sumei de 6 milioane de lei asupra bunurilor mobile si imobile ale societatii 

comerciale si ale administratorului, in vederea repararii pagubei produse. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Jocurile de culise din Parlament privind scenariul anticipatelor. Ultimele 

calcule și strategii din interiorul PSD 

Liderii PSD, reuniți în ședință informală, în biroul de la Parlament al lui Marcel 

Ciolacu, au decis marți ca parlamentarii partidului să asigure cvorumul la ședința 

de învestire a premierului propus Florin Cîțu. Astfel, PSD va fi în sală, dar va lăsa 

PNL să-și voteze propriul Guvern. Dincolo de strategia anunțată, în spatele ușilor 

închise conducerea PSD vrea să respecte înțelegerea făcută cu președintele Klaus 

Iohannis privind scenariul alegerilor anticipate, dar condiționat. 
 

Mai exact, PSD vrea ca alegerile anticipate să fie organizate concomitent cu 

alegerile locale. 

Liderii PSD nu doresc să blocheze scenariul anticipatelor, dar iau în calcul mai 

multe scenarii care au la bază modul în care Ludovic Orban și liberalii vor gestiona 

organizarea acestora. 

Calculele și condițiile dorite de PSD 

Surse din interiorul PSD au explicat, pentru HotNews.ro, că principala condiție pe 

care pesediștii o pun este ca alegerile locale și parlamentare să se desfășoare în 

aceeași perioadă (zi sau weekend). 
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De altfel, pentru continuarea planului anticipatelor, în ședința informală din biroul 

lui Marcel Ciolacu, liderii PSD au decis ca parlamentarii partidului să asigure 

cvorumul la ședința de învestire a Guverului Florin Cîțu și chiar să voteze 

împotriva acestuia pentru a se asigura că pică. 

"Vom merge în sală și vom vota împotriva învestirii Guvernului și vom vedea dacă 

PNL va respecta deciziile CCR, adică dacă își vor vota propriul Guvern. Ce se 

întâmplă după ce cade sau poate PNL a creat deja o majoritate și nu are rost să 

discutăm”, a declarat Marcel Ciolacu, la finalul discuțiilor cu liderii PSD. 

Totodată, pentru un joc de imagine, social-democrații sunt pregătiți să meargă la 

consultări la Cotroceni alături de PRO România și ALDE cu o propunere de 

premier. Întrebat de presă dacă PSD va propune un prim-ministru, în cazul în care 

Guvernul Cîțu pică la votul în plenul reunit al Parlamentului, eurodeputatul 

Claudiu Manda a răspuns: „Ne gândim la o propunere de premier”. 

Dincolo de strategia oficială, în interiorul PSD apele sunt tulburi în ceea ce 

privește gestionarea și finalizarea crizei politice. Președintele interimar al PSD 

Marcel Ciolacu și susținătorii acestuia vor să respecte întelegerea făcută cu 

președintele Klaus Iohannis, dar au nevoie de asigurări din partea PNL că respectă 

planul inițial privind comasarea celor două tipuri de alegeri. 

PSD mizează pe faptul că aleșii locali se vor mobiliza să-și mențină mandatele și 

astfel vor trage în sus și lista pentru parlamentare crescând șansele obținerii a cât 

mai multe locuri în Parlament. 

 PSD vrea alegeri anticipate condiționat: parlamentare și locale în aceeași zi 

/Pesediștii intenționează să blocheze Guvernul Orban 2 până la sfârșitul lunii 

- surse 

Dacă se merge până la capăt cu declanșarea alegerilor anticipate, liderii PSD 

trebuie să se asigure că prevederea privind exercitarea votului în orice 

circumscripție la alegerile parlamentare va fi eliminată din ordonanța de urgență 

dată de Guvernul Orban și contestată în prezent la Curtea Constituțională de către 

Avocatul Poporului. 

 

http://mobile.hotnews.ro/stire/23654759
http://mobile.hotnews.ro/stire/23654759
http://mobile.hotnews.ro/stire/23654759
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"Această prevedere afectează scorul PSD la alegeri pentru că baza electorală a 

partidului este în special din zona rurală, iar votanții de dreapta sunt cei care de 

obicei lucrează în marile orașe, au vize de flotant, etc", susțin sursele din interiroul 

PSD. 

Dacă cele două condiții sunt respectate de PNL, există o a treia problemă de 

această dată internă. Conducerea PSD se confruntă cu nemulțumirea propriilor 

parlamentari care nu susțin planul alegerilor anticipate. Mai exact, o parte dintre 

deputați și senatorii PSD ar putea să voteze cea de-a treia propunere a premierului 

care va fi făcută de președintele Klaus Iohannis. 

"Există foarte mulți parlamentari care nu vor mai prinde un nou mandat și nu sunt 

dispuși să renunțe la șase luni de mandat. Fiecare încearcă să-și conserve cât mai 

mult beneficiile pe care le are, nu poți să-i oprești să nu voteze premierul desemnat 

în Parlament. Este o loterie în acest moment", au explicat sursele citate. 

Cum arată calendarul alegerilor anticipate și cât de greu este de aplicat 

Potrivit Constituției articolul 89, alin 1., după consultarea preşedinţilor celor două 

Camere şi a liderilor grupurilor parlamentare, Preşedintele României poate să 

dizolve Parlamentul, dacă acesta nu a acordat votul de încredere pentru formarea 

Guvernului în termen de 60 de zile de la prima solicitare şi numai după respingerea 

a cel puţin două solicitări de învestitură. 

În prezent, după decizia Curții Constituționale care a constatat că există un conflict 

juridic între preşedinte şi Parlament, în ce priveşte desemnarea premierului demis 

Ludovic Orban, procedura s-a reluat. Practic trebuie să pice în Parlament două 

propuneri de premier. 

Sursele HotNews.ro susțin însă că termenul de 60 de zile pentru declanșarea 

alegerilor anticipate se poate calcula din momentul în care președintele Klaus 

Iohannis a făcut prim desemnare, iar Parlamentul a luat act, mai exact 10 februarie. 

De altfel, social democrații așteaptă motivarea judecătorilor CCR privind conflictul 

jurdic între preşedinte şi Parlament și cred că acești vor clarifica momentul de la 

care curg cele 60 de zile. 
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Această dată este esențială pentru planul comasării alegerilor anticipate locale și 

parlamentare. Perioada în care alegerile anticipate pot avea loc este 21-28 iunie și 

asta pentru că, legal, alegerille locale trebuie organizate maxim până la sfârșitul 

lunii iunie (pentru că exipră mandatele aleșilor locali aflați în funcție). 

Pentru a comasa cele două tipuri de alegeri locale și parlamentare, ordonanța de 

urgență dată de către Guvernul Orban înainte să pice prevede: 

 În cel mult 5 zile de la data dizolvării Parlamentului, Guvenul stabilește, prin 

hotărare, la propunerea Autorității Electorale Permanente, data votării, 

calendarul operațiunilor electorale, cheltuielile și măsurile tehnico-

organizatorice necesare bunei organizări și desfășurări a alegerilor 

parlamentare anticipate. 

 În cazul alegerilor parlamentare anticipate, data desfășurării acestora se 

stabilește cu cel putin 50 de zile înaintea votării. 

Sursele din interiorul PSD au explicat pentru HotNews.ro că, pentru se aplica 

scenariul alegerilor anticipate comasate, Ludovic Orban, premierul interimar, 

trebuie să emită hotărârea de organizare a acestora în maxim două zile de la 

dizolvarea Parlamentului. 

 

Dacă Orban întârzie să dea hotărârea, comasarea celor două tipuri de alegeri nu 

mai poate avea loc. 

"Pornind de la prima desemnare de premier, data de 10 februarie și coroborată cu 

data de 21 iune când ar putea avea loc alegerile anticipate, premierul interimar 

trebuie să emită o hotărâre de organizare a alegerilor în prima sau a doua zi de la 

dizolvarea Parlamentului și asta ca să se încadreze în cele 50 de zile înaintea 

votării", au explicat sursele citate. 

În plus, ca scenariul anticipatelor să rămână în vigoare, trebuie ca termenele din 

OUG (emisa de Ludovic Orban înainte ca Guvernul să fie demis) trebuie să poată 

fi aplicate (termenul de 50 de zile în loc de 90 de zile) 

În concluzie lideri PSD iau în calcul mai multe probleme: opoziția lui Ludovic 

Orban și propriilor parlamentari care ar putea bloca scenariul anticipatelor. 
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De asemenea, in cazul in care Curtea Constituțională tărăgănează prea mult o 

decizie privind OUG de organizare a alegerilor anticipate contestată de către 

Avocatul Poporului, ar apărea o a treia piedică în calea declanșării anticipatelor. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cine sunt acţionarii reali ai firmelor din România: 500.000 de 

administratori sunt chemaţi la ONRC să dea declaraţii. „Sancţiunile sunt 

neplăcute. Băncile au început şi ele să facă presiuni asupra persoanelor 

juridice pentru declararea beneficiarilor reali.“ 

Legea 129/2019, publicată în Monitorul Oficial pe 18 iulie 2019, obligă companiile 

să notifice Registrul Comerţului cine este beneficiarul real al persoanei juridice, 

respectiv acţionarii care deţin minimum 25% din capital, printr-o declaraţie depusă 

la înmatricularea firmei sau anual. 

„Această lege are două conotaţii: una privind înregistrarea acelora care asistă la 

tranzacţii cu bani în numerar la Oficiul Naţional de Prevenire şi Combatere a 

Spălării Banilor şi cea privind declararea acţionarilor reali ai unei companii. A fost 

o isterie în luna ianuarie, când a cedat site-ul Oficiului Naţional de Prevenire şi 

Combatere a Spălării Banilor. Normele metodologice de aplicare a legii au apărut 

mult mai târziu după intrarea în vigoare a acesteia“, spune Valentina Saygo, 

managing partner al firmei de consultanţă fiscală Ask for Accounting. 

Declaraţia anuală trebuie depusă la oficiul Registrului Comerţului în care este 

înmatriculată firma în termen de 15 zile de la aprobarea situaţiilor financiare 

anuale. Declaraţia nu trebuie depusă de regiile autonome, companiile şi societăţile 

naţionale şi societăţile deţinute integral sau majoritar de stat. 

„Probabil Legea 129/2019 a fost modificată ca o presiune sau la indicaţiile 

Comisiei Europene, însă în ţara noastră ia o formă birocratică. Este greu de pus în 

practică această lege. Formularele de pe site-ul Registrul Comerţului pentru 

declararea beneficiarului real sunt altele decât cele care trebuie depuse în realitate. 

De asemenea, este foarte greu să completezi acele formulare“, afirmă Valentina 

Saygo. 
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Companiile care nu depun această declaraţie privind beneficiarul real vor fi sanc-

ţionate cu o amendă cuprinsă între 5.000 de lei şi 10.000 de lei. 

„Sancţiunile sunt neplăcute. Băncile au început şi ele să facă presiuni asupra 

persoanelor juridice pentru declararea beneficiarilor reali. Vedem multe blocări de 

conturi în ultima vreme din cauza aceasta“, spune Saygo. 

Oficiul Naţional al Registrului Comerţului (ONRC) a operaţionalizat registrul 

beneficiarilor reali ai societăţilor, firmele având obligaţia de a se înscrie, conform 

Legii 129/2019, pentru prevenirea şi combaterea spălării banilor şi finanţării 

terorismului. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cea mai scumpă zi din istoria ANAF: aproximativ 2 miliarde de euro ies de 

sub sechestru după ce Ministerul Finanțelor a uitat să modifice o prevedere 

legală picată la Curtea Constituțională 

Măsuri asigurătorii în valoare de aproximativ 10 miliarde de lei emise de Fisc în 

cauze aflate în cercetare penală vor fi ridicate în 6 martie din cauză că legiuitorul - 

Guvernul sau Parlamentul - nu a reușit să corecteze în timp util o prevedere legală 

declarată neconstituțională de Curtea Constituțională. 

 

Informația pe scurt 

 În 21 ianuarie, Curtea Constituțională a publicat decizia 581 din 1 octombrie 

2019 care stabilea că prelungirea automată a sechestrului ANAF până la 

finalul cercetării penale este neconstituțională 

 Curtea a stabilit că legiuitorul nu are competenţa de a reglementa menţinerea 

măsurii asigurătorii administrative pe un termen nedefinit şi aleatoriu 

 Astfel, „revine legiuitorului să identifice mecanismele procedurale adecvate 

prin care să fie respectate exigenţele statului de drept” și care să asigure că 

drepturile şi/sau măsurile prevăzute nu sunt „teoretice şi iluzorii” 
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 Potrivit legii CCR 47/1992, dispoziţiile declarate neconstituţionale îşi 

încetează efectele juridice la 45 de zile de la publicarea deciziei CCR dacă, 

în acest interval, Parlamentul sau Guvernul nu pun de acord prevederile 

neconstituţionale cu dispoziţiile Constituţiei 

 

 Acest termen de 45 de zile expiră în 6 martie / Nici Parlamentul și nici 

Guvernul - la inițiativa Ministerului Finanțelor, ministerul de resort 

responsabil - nu au corectat prevederile legislative declarate 

neconstituționale 

 În dosarele penale aflate în prezent în cercetare penală sunt impuse măsuri 

asigurătorii de circa 10 miliarde de lei, pentru care nu există titluri de creanțe 

emise 

În data de 21 ianuarie 2020, Curtea Constituțională a publicat decizia 581 din 1 

octombrie 2019. Cauza - o societate comercială a contestat 

constituționalitatea art.213 alin.(8) din Legea nr.207/2015 privind Codul de 

procedură fiscală, în redactarea anterioară modificării prin Ordonanța Guvernului 

nr.30/2017 pentru modificarea și completarea Legii nr.207/2015 privind Codul de 

procedură fiscală, precum și ale art.213 alin.(8) din Legea nr.207/2015 privind 

Codul de procedură fiscală, astfel cum a fost modificată prin Ordonanța 

Guvernului nr.30/2017, într-un dosar aflat pe rolul Curții de Apel București. 

 

Ce prevede acest articol: 

 (8) Prin excepție de la prevederile alin. (7), în situația în care au fost 

instituite măsuri asigurătorii și au fost sesizate organele de urmărire penală 

potrivit legii, măsurile asigurătorii subzistă până la data soluționării cauzei 

de către organele de urmărire penală sau de instanța de judecată. După 

comunicarea soluției date de către organele de urmărire penală sau hotărârii 

judecătorești, în cazulîn care măsurile asigurătorii instituite de către organul 

fiscal competent nu se transformă în măsurile executorii potrivit legii, 

acestea se ridică de către organul care le-a dispus." 

http://www.ccr.ro/download/decizii_de_admitere/Decizie_581_2019.pdf
http://www.ccr.ro/download/decizii_de_admitere/Decizie_581_2019.pdf
https://static.anaf.ro/static/10/Anaf/legislatie/OG_30_2017.pdf
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Concret, articolul prelungea măsurile asigurătorii dispuse de Fisc până la 

finalizarea dosarului. 

 

Petenta a acuzat însă faptul că aceste prevederi „sunt neclare, lipsite de 

previzibilitate și lasă loc arbitrariului organelor fiscale”.  

 

„Acestea permit organului fiscal să nu mai dispună ridicarea măsurii asiguratorii 

dacă a formulat sesizare penală, însă, fără a face vreo referire la menținerea în 

continuare a obligativității organului fiscal de a emite titlul de creanță. Or, în lipsa 

titlului de creanță - act administrativ împotriva căruia dispozițiile legale permit 

contribuabilului să urmeze calea administrativă de contestare și, ulterior, de 

sesizare a instanței de judecată - contribuabilul nu are deschisă calea legală de a 

accede la justiție”. 

 

„Astfel, prin simpla sesizare a organelor penale, organele fiscale creează premisa 

prelungirii sine die a măsurilor asigurătorii”, se arată în sesizare. 

 

În urma acestei sesizări, Curtea, cu majoritate, a admis în 1 octombrie 2019 

excepția de neconstituționalitate și a constatat că „prevederile art.213 alin. (8) din 

Legea nr.207/2015 privind Codul de procedură fiscală, astfel cum au fost 

modificate prin Ordonanța Guvernului nr.30/2017 pentru modificarea și 

completarea Legii nr.207/2015 privind Codul de procedură fiscală sunt 

neconstituționale”. 

 

De menționat că CCR nu a decis anularea măsurilor asigurătorii, ci doar a cerut 

legiuitorului un termen rezonabil în care procurorul de caz să poată decide dacă 

impune sau nu astel de măsuri. Argumentația: decizia impunerii de măsuri 

asigurătorii să poată fi contestată în instanță. 

 

Decizia Curții a fost publicată în data de 21 ianuarie. De la acest moment curge 

termenul de 45 de zile în care legiuitorul, Guvernul sau Parlamentul, avea 

posibilitatea de a aduce în acord prevederile declarate neconstituționale cu decizia 

Curții.  
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Ultima ședință de guvern a fost în 4 februarie iar Guvernul Orban, în care 

ministerul Finanțelor era condus de Florin Cîțu - care a devenit de atunci premier 

desemnat - a picat în 5 februarie. În ședința din 4 februarie, Guvernul a adoptat 25 

de ordonanțe de urgență. 

 

În lipsa acestei puneri în acord, dispozițiile declarate neconstituționale „își 

încetează efectele juridice”, după cum arată legea 57/1992 privind organizarea și 

funcționarea CCR. 

 

Ce se întâmplă din 6 martie: având în vedere că art. 213 aliniatul 8 a fost declarat 

neconstituțional, urmează să se aplice prevederile aliniatului 7 din același articol, 

care prevede că: 

 „(7) în situația în care măsurile asigurătorii au fost luate înainte de emiterea 

titlului de creanță acestea încetează dacă titlul de creanță nu a fost emis și 

comunicat în termen de cel mult 6 luni de la data la care au fost dispuse 

măsurile asigurătorii. în cazuri excepționale, acest termen poate fi prelungit 

până la un an, de organul fiscal competent, prin decizie. Organul fiscal are 

obligația să emită decizia de ridicare a măsurilor asigurătorii în termen de 

cel mult două zile de la împlinirea termenului de 6 luni sau un an, după caz, 

iar în cazul popririi asigurătorii să elibereze garanția”. 

Ce înseamnă asta: 

 Măsurile instituite anterior deciziei CCR și pentru care a fost sesizat 

parchetul și care îndeplinesc prevederile aliniatului 7 - termenul de 6 luni, 

respectiv 1 an - rămân valabile până la expirarea termenelor 

 Măsurile care în 6 martie au ieșit din aceste termene - 6 luni sau 1 an - vor fi 

ridicate 

Surse autorizate au declarat pentru HotNews.ro că în dosarele aflate la diferite 

parchete sunt instituite măsuri asigurătorii în valoare de peste 10 miliarde de lei, 

pentru care nu au fost emise titluri de creanță. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

http://www.ccr.ro/wp-content/uploads/2019/10/LEGEA-47-din-1992.pdf
http://www.ccr.ro/wp-content/uploads/2019/10/LEGEA-47-din-1992.pdf
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 Balanţa de plăţi a României în 2019. Transportul internaţional şi sectorul 

IT&C aduc valută în ţară (7,7 mld. euro), iar turismul o risipeşte (2,1 mld. 

euro) 

Transportul internaţional şi sectorul IT&C au susţinut puternic în 2019 exporturile 

româneşti de servicii, limitând, prin valoarea soldului pozitiv înregistrat (7,7 md. 

euro, împreună), derapajul deficitului de cont curent ajuns anul trecut la 10,5 mld. 

euro (4,8% din PIB).  

La polul opus, apetitul în creşere al românilor pentru vacanţele în străinătate au 

produs un gol însemnat în balanţa intrărilor şi ieşirilor de valută: minus 2,1 mld. 

euro. 

Deficitul comercial, ajuns anul trecut la 17 mld. euro, a fost contrabalansat, în 

parte, de excedentul înregistrat în comerţul internaţional cu serviciile. Astfel, servi-

ciile au avut un sold pozitiv de 8,5 mld. euro (plus 2,3% faţă de 2018), la exporturi 

de 26,3 mld. euro şi importuri de 17,77 mld. euro. Transportul internaţional a 

înregistrat exporturi de 7,8 mld. euro şi importuri de 4,3 mld. euro, un sold pozitiv, 

prin urmare, de 4,3 mld. euro. Serviciile IT&C au înregistrat, în comerţul 

internaţional, exporturi de 5,3 mld. euro şi importuri de 2,4 mld. euro, soldul 

pozitiv în IT&C fiind de 2,98 mld. euro (creştere de 10% faţă de 2018). 

La polul opus, vacanţele în străinătate au consemnat un minus în balanţa contului 

curent.   

Românii au cheltuit în 2019, în străinătate, 5,3 miliarde de euro, iar străinii au chel-

tuit în România 3,17 mld. euro, rezultând, prin urmare, un sold negativ de 2,1 mld. 

euro. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 4 martie 2020 22 

 

 Piaţa valutară în februarie 2020. Maxim istoric pentru curs, de 4,8127 

lei/euro, dar volumul tranzacţiilor valutare a fost la minimul din 15 luni 

Cursul de schimb leu/euro depăşit în a doua parte a lunii februarie record după 

record şi a urcat la sfârşitul lunii la un maxim istoric de 4,8127 lei/euro, în timp ce 

volumul mediu zilnic al tranzacţiilor valutare a scăzut în luna februarie la cel mai 

mic nivel din ultimele 15 luni. 

În fiecare zi lucrătoare din luna februarie, jucătorii de pe piaţa valutară de la 

Bucureşti au derulat, în medie, tranzacţii de 1,45 mld. euro, în scădere cu 8 mil. 

euro faţă de aceeaşi lună din 2019, potrivit datelor BNR. Volumul operaţiunilor 

valutare derulate în februarie a fost în scădere şi comparativ cu nivelul din ianuarie 

2020, de 1,56 mld. euro. 

Vânzările zilnice de valută către clienţi au fost în februarie 2020 de circa 1,25 mld. 

euro, cu 12,4 mil. euro mai mari faţă de cumpărări, astfel că sistemul bancar a fost 

pe deficit de valută. 

A doua jumătate a lunii februarie a adus o amplificare a tensiunii pe piaţa valutară. 

Cursul a depăşit în 21 februarie în premieră pragul psihologic de 4,8 lei/euro. În 28 

februarie, cotaţia leu/euro a ajuns la un nou maxim istoric, de 4,8127 lei/euro. 

Tendinţa de depreciere a leului în faţa euro a fost influenţată de deficitele mari - 

bugetar şi de cont curent -, instabilitatea politică, dar şi tensiunile externe. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Finanţe personale. Ianuarie şi februarie 2020 la Bursă: doar 2 din cele 16 

acţiuni ale indicelui BET au fost pe plus. Petrom are minus 21% 

Din rândul celor 16 acţiuni care intră în structura indicelui principal BET, adică 

acele acţiuni care alcătuiesc prima ligă bursieră de la Bucureşti, doar două - Fondul 

Proprietatea şi Purcari - sunt pe plus în primele două luni din 2020, potrivit 

calculelor realizate de ZF. Indicele principal BET are o prăbuşire de 8,6%. 
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Spre comparaţie în primele două luni ale anului trecut, din rândul celor 16 acţiuni 

12 erau pe plus şi 4 pe minus, iar acest lucru chiar dacă Bursa românească venea 

după cea mai dură lovitură primită de aceasta de după Revoluţie, respectiv adop-

tarea controversatei Ordonanţe 114 pe ultima sută de metri a anului 2018. Indicele 

principal avea atunci un plus de 4%. 

După doar două luni din 2020, Petrom înregistrează o prăbuşire de 21% la Bursa 

de la Bucureşti, Transgaz de 18%, iar Alro Slatina de 18%. Pe minus sunt şi Banca 

Transilvania (10%), BRD (9%). La polul opus se găsesc FP (plus 5%), a cărei 

cotaţie este susţinută şi de programul de răscumpărări pe care îl derulează în 

această perioadă de timp, şi Purcari (0,5%). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 România a alocat un buget de 2,25 miliarde lei în primul trimestru, în 

creștere cu 27%, pentru programele naționale de sănătate curativă 

Casa Națională de Asigurări de Sănătate (CNAS) a stabilit un buget total de 2,246 

miliarde lei (467 milioane euro) pentru finanțarea programelor naționale de 

sănătate curative în primele trei luni din acest an, în creștere cu 27% față de aceeași 

perioadă a anului trecut, cele mai mari sume fiind alocate, ca și în anii anteriori, 

pentru programele de oncologie, diabet și dializă, potrivit 360medical.ro. 

În primele trei luni din 2019, bugetul alocat programelor naționale de sănătate 

curative a fost de 1,773 miliarde lei. 

Bugetul pentru ianuarie-martie 2020 a fost stabilit printr-un ordin al președintelui 

CNAS, publicat în Monitorul Oficial. 

Decizia vine după ce un act normativ aprobat recent prevede că termenul de 

aplicare a programelor naționale de sănătate pentru 2019 se prelungește până la 31 

martie 2020, ca urmare a întârzierii bugetului pe anului viitor. 

Ordinul președintelui CNAS prevede credite bugetare pentru ianuarie-martie 2020 

de 2,246 miliarde ei și credite de angajament de 1,86 miliarde lei. 

https://360medical.ro/stiri/programele-nationale-de-sanatate-curative-din-romania-au-un-buget-de-225-miliarde-lei-in-primul-trimestru/2020/03/02/
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Diferența dintre creditele bugetare și creditele de angajament este că primele sunt 

acoperite în bugetul din anul respectiv (2020, în acest caz), în timp ce creditele de 

angajament includ cheltuieli care pot fi angajate în perioada respectivă, dar 

urmează să fie plătite din bugetele viitoare. 

Astfel, bugetul efectiv pentru ianuarie-martie 2020 este cel cuprins în creditele 

bugetare, pentru care există finanțare în buget. 

Din bugetul pe primele trei luni din acest an prevăzut în ordinul președintelui 

CNAS, cele mai mari sume sunt alocate pentru trei programe, arată calculele 

360medical.ro pe baza sumelor prevăzute în buget. 

Astfel, programul național de oncologie are un buget de 660,7 milioane lei în 

trimestrul I 2020 (29,4% din bugetul total), din care 587 milioane lei pentru 

tratamentul medicamentos al bolnavilor. 

Al doilea program național ca sumă alocată este cel pentru diabet zaharat, cu o 

valoare de 417,3 milioane lei în ianuarie-martie 2020 (18,6% din bugetul total al 

programelor naționale). 

Pe locul al treilea ca valoare este programul național de dializă (de supleere a 

funcției renale la pacienții cu insuficiență renală cronică), suma alocată fiind de 

305,4 milioane lei pentru ianuarie-martie 2020. 

În 2019, programele naționale de sănătate curative au avut un buget total de 6,52 

miliarde lei. 

LIBERALIZARE A PROGRAMELOR ÎN 2020 

În acest an, programele naționale de sănătate curative din România înregistrează o 

schimbare majoră. 

Astfel, o ordonanță de urgență aprobată în 4 februarie de guvern prevede că 

spitalele private pot furniza servicii medicale decontate din Fondul național unic de 

asigurări sociale de sănătate (FNUASS) în cadrul programele naționale de sănătate 

curative în condiții egale cu spitalele de stat. 
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Concret, actul normativ modifică art. 52 alin. (2), lit. c) din Legea nr. 95/2006 

privind reforma în domeniul sănătății, care se referă la unităţile de specialitate 

selectate pentru implementarea programelor naţionale de sănătate. 

Până acum, puteau fi selectate pentru implementarea programelor naţionale de 

sănătate curative și spitalele private doar “pentru serviciile medicale care 

excedează capacităţii furnizorilor publici de servicii medicale”. 

Însă noua OUG înlocuiește paragraful “furnizori privaţi de servicii medicale pentru 

serviciile medicale care excedează capacităţii furnizorilor publici de servicii 

medicale” cu următorul cuprins: ”furnizori privaţi de servicii medicale”, ceea ce ar 

permite derularea fără restricții a serviciilor medicale decontate în cadrul 

programele naționale și în spitalele private din România. 

“Era lăsată în suspans această formulare ambiguă – când sunt excedate anumite 

capacităţi de primire -, lucru absolut ambiguu şi greu de interpretat. Este vorba 

despre o updatare firească a acestei legislaţii din 2014.  

De asemenea, sunt luate şi alte măsuri de modernizare a Legii 95, a acestor servicii 

medicale integrate ca şi celelalte ţări europene“, a motivat recent ministrul 

Sănătății, Victor Costache. 

Inițiatorii ordonanței au oferit, de altfel, mai multe argumente pentru susținerea 

acestuia. 

“Prin proiectul de act normativ se propune ca serviciile medicale din cadrul 

programelor naționale de sănătate curative, care se suportă din bugetul Fondului 

național unic de asigurări sociale de sănătate să se deruleze în mod unitar atât prin 

furnizori publici, cât și prin furnizori privați, în mod similar cu reglementarea 

privind furnizorii privaţi de medicamente şi dispozitive medicale”, se arăta în nota 

de fundamentare a proiectului de act normativ. 

“Astfel, se asigură accesul imediat al pacienților la tratament in cadrul programelor 

naționale de sănătate curative și, funcție de opțiunea acestora, prin furnizorii care 

sunt autorizați și evaluați și care au încheiat contracte de furnizare de servicii 

medicale cu casele de asigurări de sănătate”, menționa documentul. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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   Preţurile la producătorii din industrie au accelerat în ianuarie şi au 

înregistrat un avans de 4,7% 

Preţurile producţiei industriale pe total - piaţa internă şi piaţa externă - au avansat 

cu 4,7% în ianuarie, faţă de aceeaşi lună a anului anterior, ritm crescut faţă de cel 

înregistrat în luna precedentă, arată datele publicate marţi de Institutul Naţional de 

Statistică (INS). Acesta este cel mai mare ritm din luna mai 2019, conform 

News.ro. 

În decembrie 2019, preţurile producţiei industriale pe total - piaţa internă şi piaţa 

externă - au crescut cu 3,9%, faţă de aceeaşi lună a anului anterior. 

În ianuarie, comparativ cu aceeaşi lună a anului anterior, preţurile producţiei 

industriale pe total (piaţa internă şi piaţa externă) au crescut cu 4,7%. Faţă de luna 

precedentă, preţurile producţiei industriale a crescut cu 1,4%. Acesta este cel mai 

mare ritm din luna mai 2019 (+4,8%) până în prezent. 

În nianuarie, faţă de aceeaşi lună a anului anterior, cea mai mare creştere a 

preţurilor s-a înregistrat la repararea, întreţinerea şi instalarea maşinilor şi 

echipamentelor (+30,53%). 

Pe marile grupe industriale, cel mai mare avans s-a înregistrat în industria 

energetică (+8,37%). 

Preţurile producţiei industriale reprezintă o măsură a preţurilor solicitate de către 

producători pentru produsele sau serviciile livrate în primul stadiu de 

comercializare. 

În februarie, Banca Naţională a României (BNR) a scăzut de la 3,1% la 3% 

prognoza de inflaţie pentru finalul acestui an. 

(Sursa: news.ro) 
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 Fonduri Europene pentru firme în 2020: Încă 61 milioane euro în 10 județe, 

prin POR 2.2-IMM 

Firmele micro, mici și mijlocii (IMM) din 10 județe vor avea la dispoziție 61,18 

milioane de euro în plus, în apelul de proiecte pentru care se fac înscrieri până pe 

24 martie 2020,  în cadrul liniei de finanțare POR 2.2 - IMM, a anunțat luni 

Ministerul Lucrărilor Publice, Dezvoltării și Administrației. 

În ceea ce privește apelul de proiecte PI 2.2.IMM – Relansare 2019 în regiunile 

Nord Est și Vest (POR/694), datorită realocărilor efectuate în cadrul POR, bugetul 

apelului va fi suplimentat cu 61,18 milioane euro, astfel: 

 39,96 milioane euro pentru regiunea Nord Est (județele Bacău, Botoșani, 

Iași, Neamț, Suceava și Vaslui). În 2019 la relansarea acestui apel se 

alocaseră 31,4 de milioane de euro în această regiune. 

  

 21,22 milioane euro pentru regiunea Vest (județele Timiș, Arad, Caraș-

Severin și Hunedoara). În 2019 se alocaseră 36,6 de milioane de euro în 

această regiune. 

Astfel, bugetul total alocat relansării PI (Prioritatea de Investiții) 2.2.IMM, prin 

cele două apeluri de proiecte, ajunge la 213,76 milioane euro. 

Reamintim faptul că data limită de depunere a proiectelor prin 

sistemul MYSMIS în cadrul acestui apel este 24.03.2020 (ora 12:00). Înscrierile 

au început pe 24 decembrie 2019. 

Pot  solicita finanțare firmele care se încadrează în categoriile microîntreprinderi, 

întreprinderi mici și întreprinderi mijlocii din mediul urban. În mediul rural, doar 

întreprinderile mijlocii vor putea accesa acești bani. 

Valoarea finanțării nerambursabile acordate este de minimum 200.000 euro și 

maximum 1 milion euro (ajutoare de minimis și ajutoare regionale). 

În regiunea Nord-Est, valoarea maximă a fondurilor nerambursabile este 

de 60% din cheltuielile eligibile pentru firmele mijlocii și 70% pentru firmele mici 

și micro, pe partea de ajutoare regionale. 

https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/fonduri-europene-2019-2020-por-22-imm-firme.htm
https://2014.mysmis.ro/frontOffice/faces/pages/autentificare/login.xhtml
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În regiunea Vest, valoarea maximă a fondurilor nerambursabile este de minimum 

45% din cheltuielile eligibile pentru firmele mijlocii și 55% pentru firmele mici și 

micro, pe partea de ajutoare regionale. 

Pe partea de ajutoare de minimis (maximum 200.000 euro pe proiect), ponderea 

finanțării nerambursabile este de 90%. 

Restul din cheltuielile eligibile plus cheltuielile neeligibile din proiect va trebui 

suportat de beneficiar (din surse proprii, credite bancare etc.). 

Investițiile eligibile includ: 

 Investiții finanțabile prin ajutor de stat regional: construirea, modernizarea, 

extinderea spațiilor de producție/servicii; dotarea cu active corporale, 

necorporale, inclusiv instrumente de comercializare on-line; 

 Investiții finanțabile prin ajutor de minimis: implementarea procesului de 

certificare/recertificare a produselor, serviciilor sau diferitelor procese 

specifice, sistemelor de management al calității, mediului sau sănătății; 

activități specifice procesului de internaţionalizare (participarea la târguri şi 

expoziţii internaţionale, misiuni comerciale). 

Față de primul apel de proiecte organizat în cadrul priorității de investiții 2.2 – 

IMM (lansat în decembrie 2016), principalele modificări și actualizări la ghidul 

specific vizează următoarele aspecte: 

 Detalierea și clarificarea unor aspecte suplimentare legate de ajutorul de stat 

regional, respectiv definirea unor categorii de investiții inițiale 

 Actualizarea unor referințe la anii fiscali relevanți pentru anumite criterii, 

referințe pagini web 

 Completarea grilei de verificare a conformității administrative și 

eligibilității, respectiv a grilei de evaluare tehnică și financiară cu detalii și 

clarificări (la apelul anterior, aceste aspecte au făcut obiectul Instrucțiunii 

AMPOR nr. 33/2017). 

 Includerea precizării că bugetul alocat apelului nu va putea fi supracontractat 
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 Solicitarea unei declarații de reconfirmare a încadrării în categoria IMM, la 

data semnării contractului de finanțare. 

 Actualizarea unor condiții precontractuale, respectiv eliminarea 

obligativității depunerii Avizului administratorului/ custodelui/ clasarea 

solicitării pentru intervenţiile care au loc într-o arie naturală protejată și a 

Avizului Natura 2000/ Clasarea notificării, după caz, în conformitate cu 

prevederile OUG 57/2007. 

 Actualizarea Formularului cererii de finanțare, conform modificărilor 

MySMIS 

 Eliminarea din lista anexelor obligatorii a certificatului de înregistrare în 

scopuri de TVA. 

Ghidul solicitantului, lista domeniilor eligibile, modelul de plan de afaceri si alte 

documente necesare înscrierii 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Rata şomajului a scăzut cu 0,1% în ianuarie 2020, revenind la minimul 

istoric de 3,9%. Rata şomajului la bărbaţi este 3,1%, iar la femei este 2,3% 

Rata şomajului a scăzut cu 0,1% în luna ianuarie a anului 2020, de la 4,0% în 

decembrie 2019, revenind la minimul istoric atins în luna august a anului trecut, de 

3,9%, potrivit datelor de la Institutul Naţional de Statistică (INS).   

Rata şomajului la bărbaţi a fost cu 1,0 puncte procentuale mai mare decât la femei. 

Numărul şomerilor în vârstă de 15 - 74 ani a fost de 350.000 de persoane în 

ianuarie 2020, în scădere atât faţă de luna decembrie 2019, când erau 366.000 de 

şomeri, cât şi faţă de aceeaşi lună a anului anterior, când erau 353.000 de persoane 

în şomaj. 

Pentru persoanele adulte în vârstă de 25-74 ani, rata şomajului a fost estimată la 

2,8% pentru luna ianuarie 2020, cu o rată de 3,1% în cazul bărbaţilor şi 2,3% în 

cazul femeilor. 

http://www.inforegio.ro/ro/axa-prioritara-2/apeluri-lansate/772-ghid-specific-2-2-imm-relansare-2019
http://www.inforegio.ro/ro/axa-prioritara-2/apeluri-lansate/772-ghid-specific-2-2-imm-relansare-2019
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Numărul şomerilor în vârstă de 25-74 ani reprezenta 66,6% din numărul total al 

şomerilor estimat pentru luna ianuarie 2020. 

Pe sexe, rata şomajului la bărbaţi a depăşit-o cu 1,0 puncte procentuale pe cea a 

femeilor, valorile respective fiind de 4,3% în cazul persoanelor de sex masculin şi 

3,3% în cazul celor de sex feminin. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Petrom: Ministerul economiei a decis să o înlocuiască pe Sevil Shhaideh cu 

secretarul de stat Niculae Havrileţ în Consiliul de Supraveghere 

Acţionarii OMV Petrom (simbol bursier SNP), singurul producător local de petrol 

şi gaze şi cea mai valoroasă companie de la Bursa românească, au decis în 

adunarea generală de marţi revocarea lui Sevil Shhaideh din calitatea de membru al 

Consiliului de Supraveghere, respectiv numirea secretarului de stat Niculae 

Havrileţ în această funcţie.  

 

Shevil Shhaideh, fost ministru al dezvoltării regionale, a fost propunerea iniţială a 

PSD pentru funcţia de premier. ZF a scris la începutul lunii decembrie că Sevil 

Shhaideh urmează să fie revocată de la Petrom ca urmare a schimbării guvernului 

şi a faptului că nou premier Ludovic Orban a menţionat de mai multe ori că vrea 

„depesedizarea“ companiilor din România.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Adrian Vasilescu, BNR: Dacă atât principiile cât şi mecanismul funcţionării 

BNR au fost împrumutate de la Banca Belgiei, întreaga concepţie de 

organizare a BNR este românească 

Acum 140 de ani, când guvernul I. C. Brătianu a depus în Cameră proiectul legii 

de înfiinţare a „băncii de scompt şi circulaţiune”, devenise evidentă cerinţa 

imperioasă ca România să aibă o bancă centrală. Mai mult, erau întrunite şi 

condiţiile ca această bancă să aibă succes. 
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Dacă atât principiile, cât şi mecanismul funcţionării noii instituţii au fost 

împrumutate din legea constitutivă a Băncii Belgiei, întreaga concepţie de 

organizare a Băncii Naţionale a României era românească. Principal autor fiind 

Eugeniu Carada, „omul instituţie“. Sub bagheta lui, de îndată ce în aprilie 1880 

regele Carol I a promulgat legea de înfiinţare şi a învestit-o cu sigiliul statului, 

banca centrală a devenit realitate. A şi început, de altfel, să funcţioneze în primul 

său sediu, în fosta clădire a Creditului Funciar Rural. Foarte repede, prin grija 

aceluiaşi Carada, a început construirea Palatului Vechi al BNR, lucrare ce va fi 

încheiată în iunie 1890. Iar Bucureştii, în anii ce au urmat, dobândeau un „city“ 

veritabil, în jurul Palatului Băncii Naţionale. 

Cum s-a născut gândul de a pune în funcţiune, într-o societate abia scăpată de 

durerile feudalismului, o bancă centrală? Şi cum a prins viaţă? Cine şi cum l-a 

înfăptuit? Sunt întrebări incitante, care constituie astăzi teme de reflecţie. Mai cu 

seamă este relevantă ideea că fondarea băncii centrale se înscrie în ansamblul de 

aspiraţii şi înfăptuiri din România de după Unirea din 1859, toate fiind rezultatul 

instrucţiei, al unei educaţii alese, al dorinţei de propăşire proprii acelor oameni ai 

mizelor mari ce s-au format în împrejurările interne şi internaţionale din acei ani. 

Astăzi, când nevoia noastră de modele viguroase e vitală, evocarea şi descifrarea 

înfăptuirilor de atunci  poate fi o bună şcoală pentru generaţiile ce alcătuiesc 

societatea noastră. Căci atunci, în secolul al XIX-lea, în a doua lui jumătate, ţara 

întreagă a fost primenită. De fapt, a fost restructurată din temelii. Elita românească 

a vremii făcuse din modernizarea ţării o idee-program. 

Cercul educaţional a fost, fără îndoială, cel dintâi. Sunt notabile, mai ales, 

înfiinţarea Academiei Române, Legea şcolară, care a condus la înmulţirea şcolilor 

normale destinate cu precădere să pregătească învăţători de ţară, orientarea 

învăţământului românesc către şcoli reale şi de meserii, pe lângă cele de 

învăţământ clasic, legea pentru dezvoltarea învăţământului superior. Şi, nu în 

ultimul rând, înmulţirea revistelor de cultură şi ştiinţă, a teatrelor, a societăţilor cu 

scop educaţional. Mai departe, educaţia favoriza dezvoltarea. Lărgirea cercului 

dezvoltării începea cu amplele lucrări pentru construcţia de şosele: naţionale, 

judeţene, comunale. Cu transportul urban. Cu grija pentru curăţenia aerului. 

Urmând, firesc, înmulţirea firmelor economice, stimulată îndeosebi de expansiunea 

industriei petrolului.  
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Pentru restructurarea din temelii a ţării niciun sacrificiu nu a fost socotit a fi fost 

prea mare. După ce, bunăoară, a fost construită calea ferată Bucureşti-Giurgiu, 

începută în august 1866, s-a trecut repede la extinderea cercului drumurilor de fier. 

Tronson cu tronson. Printr-un uriaş efort de acumulări: idei, bani, muncă. Cercul 

marilor construcţii, ce dăinuie şi astăzi, nu ar fi existat dacă, în acelaşi timp, nu ar 

fi fost trasate şi apoi lărgite fără încetare celelalte cercuri: al întăririi puterii 

statului, al lucrărilor edilitare, al dezvoltării economiei. 

Iată datele generale. Ele sunt întărite de multe, de foarte multe detalii dintre cele 

mai semnificative. Şi, mai cu seamă, de faptul că România şi-a făcut bancă centrală 

înaintea Statelor Unite ale Americii şi a multor alte ţări dezvoltate, care nu este 

deloc întâmplător. Atunci, în ultimele decenii ale veacului al XIX-lea, istoria 

adunase laolaltă, pe pământul românesc, oameni providenţiali, evenimente 

cardinale şi fapte de excepţie, configurând astfel o epocă pe cât de luminoasă, pe 

atât de reverberantă. Într-un astfel de moment s-a născut banca noastră centrală, 

devenind ea însăşi, repede, foarte repede, o emblemă a acelui timp istoric în care 

societatea românească a ştiut să dezvolte cultura performanţei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 România, pe locul al şaptelea în UE ca nivel al cheltuielilor militare în PIB. 

România ar putea depăşi anul acesta obiectivul de 2% din PIB pentru 

apărare după ce, prin buget, MApN-ului i-au fost alocaţi 23 mld. lei 

Bugetul alocat Armatei a crescut cu 13% faţă de anul anterior, de la 20 mld. euro 

în 2019 la 23 mld. euro în 2020. Principalele cheltuieli în 2020: tehnică de luptă - 8 

mld. lei; salarii – 7,8 mld. lei - pensii: 3,4 mld. lei. 

Potrivit datelor publicate luni de Eurostat, oficiul de statistică al Comisiei 

Europene (date pe 2018), România se află pe locul al şaptelea în rândul ţărilor UE. 

În privinţa cheltuelilor militare ca procent din PIB. Cu această unitate de măsură, 

ţările din estul Uniunii se află în frunte. Ca pondere în PIB, Letonia, Estonia şi 

Grecia au alocat 2% din Produsul Intern Brut pentru apărare. 
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Însă, cum aceste ţări au un PIB mic, nominal, cheltuielile lor sunt de zeci de ori 

mai mici ca ale Germaniei, de pildă, care, deşi are alocări ca pondere în PIB de 

1,1%, acordă apărării 35 mld. euro (3 mld. euro România, la aproape 2% din PIB 

drept alocări). 

La nivelul Uniunii Europene, Franţa este una dintre ţările care au cheltuit cel mai 

mult pe apărare, alocând 1,8% din PIB (date provizorii), însumând circa 41 

miliarde euro în 2018.  Guvernul german a dat pentru apărare peste 35 miliarde 

euro, echivalent  a 1,1% din PIB. Polonia a alocat 1,6% din PIB, care înseamnă 

însă doar 8,1 mld. euro. 

În proiectul de buget pentru 2020, guvernul român a alocat peste 23 miliarde lei 

(circa 5 miliarde euro) pentru apărare. Din totalul de bani alocaţi MApN-ului de 

către guvern, doar 8 miliarde lei se duc către înzestrarea cu noi echipamente 

militare. 

Bugetul alocat pentru 2020 de către guvern Armatei ar însemna depăşirea pragului 

de 2% din PIB, ţintă care reprezintă angajamentul României faţă de NATO. 

Bugetul alocat Armatei a crescut cu 13% faţă de anul anterior, de la 20 mld. euro 

în 2019 la 23 mld. euro în 2020. La nivelul cheltuielilor prevăzute în bugetul pe 

2020, cea mai mare creştere faţă de 2019 este la categoria cheltuielilor de capital 

(achiziţia de echipamente şi armament): 8 mld. lei, în creştere cu 23% faţă de 2019, 

când cheltuielile de capital au fost de 6,1 mld. lei. 

Alte cheltuieli semnificative prevăzute în bugetul Armatei pentru 2020 sunt 

cheltuielile de personal (salariile angajaţilor din armată), de circa 7,8 mld. lei, dar 

şi asistenţa socială, adică pensiile cadrelor militare în rezervă, de circa 3,8 miliarde 

lei. 

România a cheltuit 3,4 miliarde euro pe apărare în 2018 de trei ori mai mult faţă de 

acum şase ani, când guvernul a dat circa 1,1 mld. euro (2014). 

Conform datelor furnizate de Eurostat, România a alocat în 2018 18 miliarde lei, 

adică 1,7% din PIB, cu aproape 41% mai mare faţă de media UE, care a fost de 

1,2%, arată datele furnizate de Comisia Europeană. 
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Obiectivul de 2% din PIB alocat cheltuielilor pentru apărare în decursul a 10 ani, 

până în 2024, reprezintă angajamentul statelor membre ale NATO, cu specificaţia 

că statele care au acest nivel îl vor menţine, iar celelalte state vor stopa declinul 

bugetelor de apărare şi vor creşte gradual cheltuielile pentru apărare. Prin 

angajamentul faţă de NTO (şi SUA, în particular), statele membre alocă cel puţin 

20% din bugetul total al apărării pentru achiziţia de echipamente majore şi 

activităţi de cercetare-dezvoltare. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 APCPR: Activitatea de creştere a porcinelor în gospodăriile populaţiei nu 

este interzisă 

Activitatea de creştere a porcinelor în gospodăriile populaţiei nu este interzisă prin 

proiectul de ordin privind condiţiile de biosecuritate în exploataţiile de porcine, 

susţin reprezentanţii Asociaţiei Producătorilor de Carne de Porc din România 

(APCPR), după ce în spaţiul public au apărut informaţii care induc ideea falsă că se 

va interzice creşterea porcilor în gospodăriile populaţiei. 

 

"Reglementările actului armonizează, de fapt, legislaţia noastră cu legislaţia 

europeană şi vin în ajutorul gospodăriilor de autoconsum şi exploataţiilor de toate 

dimensiunile, pentru a se proteja de o posibilă contaminare cu virusul pestei 

porcine africane şi să protejeze întreaga comunitate în care locuiesc.  

APCPR respectă tradiţia creşterii suinelor din România în gospodăriile populaţiei, 

dar trebuie să se înţeleagă că există o mare diferenţă între creşterea pentru 

autoconsum, în gospodăria proprie, şi creşterea de animale neidentificate, în afara 

curţilor din gospodăriile ţărăneşti, în semi-libertate sau în deplină libertate, fără 

niciun control sanitar veterinar, în condiţii improprii şi fără a respecta măsuri 

minime de biosecuritate", se arată într-un comunicat al APCPR remis marţi 

AGERPRES. 

 

Potrivit sursei citate, acest tip de exploataţii care nu respectă legislaţia privind 

creşterea şi circulaţia porcilor determină şi amplifica propagarea bolii şi pun în 

primejdie viitorul activităţii de creştere a porcinelor la nivel naţional. 
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Reprezentanţii APCPR susţin că proiectul de ordin a fost larg dezbătut cu 

asociaţiile de fermieri şi asociaţiile de procesatori încă din luna ianuarie 2018 şi 

stabileşte reguli minime de biosecuritate care protejează toate exploataţiile, 

indiferent de mărimea lor, de infectarea cu virusul PPA. 

 

"De la data declarării primului focar de pestă porcină africană în România 

(31.07.2017) până la 28.02.2020 România a raportat un total de 3.035 focare de 

boală la porcul domestic (majoritatea în gospodării ale populaţiei) şi 1.128 cazuri 

la porcii mistreţi. Datorită nerespectării legislaţiei sanitare veterinare de creştere şi 

circulaţie a porcilor, România a înregistrat în anul 2019 pierderi uriaşe de peste 

500.000 de porci şi 45.000 de scroafe şi a fost nevoită să importe circa 1,3 

milioane de purcei pentru îngrăşare şi 360.000 de tone carne de porc. Au fost 

afectaţi toţi consumatorii, care au plătit cu 20% mai mult pentru carnea de porc", 

arată reprezentanţii Asociaţiei Producătorilor de Carne de Porc din România. 

 

De asemenea, ei susţin că în toate misiunile de audit efectuate în anii 2018 şi 2019 

de autorităţile europene se menţionează necesitatea reglementării creşterii porcilor 

în România şi implementarea unor norme de biosecuritate. 

 

Experţii EUVET au recomandat României să fie aplicate imediat sancţiuni 

eficiente, proporţionale şi cu efect de descurajare, în special în ceea ce priveşte 

identificarea/înregistrarea porcinelor şi normele privind circulaţia porcilor, în timp 

ce autorităţile ar trebui să adopte şi să pună în aplicare fără întârziere noi proiecte 

legislative naţionale de clasificare a fermelor, biosecuritate şi controale ale 

circulaţiei porcinelor. În ceea ce priveşte fermele necomerciale din România, 

EUVET a recomandat reevaluarea politicii generale pentru a răspunde provocării 

PPA. 

 

În actualul context epidemiologic din România, APCPR consideră că numai 

adoptarea şi implementarea proiectului de act normativ este de natură a asigura 

continuitatea activităţii creşterii porcinelor în viitor, atât în gospodăriile populaţiei, 

cât şi în fermele comerciale. 
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"Trebuie să conştientizăm cu toţii că această activitate trebuie făcută cu 

responsabilitate şi cu respectarea legislaţiei sanitare veterinare de către toţi cei care 

cresc, transportă, comercializează sau procesează porci. Solicităm actorilor politici 

să nu transforme un demers profesional, raţional, justificat şi obligatoriu în arme 

care să speculeze prejudecăţile, lipsa de informare şi educaţie a unui anumit 

segment de populaţie în scopul câştigării de capital politic. Solicităm şi presei să 

utilizeze informaţiile, de altfel publice, numai după o prealabilă informare, în mod 

complet, profesionist şi cu discernământ", atrag atenţia reprezentanţii Asociaţiei. 

 

APCPR lansează totodată un apel către presă, către politicieni, către corpul medical 

sanitar veterinar şi specialiştii din zootehnie, să înceapă o campanie voluntară 

adevărată de salvare a creşterii porcilor în România, în toate tipurile de exploataţii, 

prin informarea corectă şi educarea populaţiei privind cauzele, modul de 

transmitere şi prevenire a PPA. 

 

ANSVSA a pus în dezbatere publică, conform procedurii legale, un proiect de 

ordin prin care se stabilesc reguli minimale de bună practică în creşterea 

porcinelor, acestea fiind benefice pentru creşterea suinelor în sistem gospodăresc 

(nonprofesional), dar şi pentru dezvoltarea micilor ferme comerciale şi a celor 

industriale. 

 

Propunerile au rolul de a identifica soluţiile optime care să permită crescătorilor de 

porci, atât din gospodăria populaţiei (sistemul de creştere nonprofesional), cât şi 

din fermele comerciale să continue creşterea suinelor şi să diminueze la minimum 

pagubele economice cauzate de răspândirea virusului pestei porcine africane pe 

teritoriul României. 

 

În urma consultărilor cu crescătorii, asociaţiile de fermieri şi asociaţiile 

procesatorilor de carne a rezultat un proiect de ordin comun (ANSVSA şi MADR) 

în care se stabilesc anumite reguli generale de biosecuritate. 

 

ANSVSA precizează că găsirea unor soluţii optime pentru proprietarii de porci este 

o prioritate a conducerii instituţiei, creşterea suinelor în gospodăria ţărănească 

(gospodăria populaţiei) nu va fi interzisă, iar oamenii vor avea în continuare 

posibilitatea de a desfăşura aceasta activitate tradiţională. 
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"Asigurăm toţi cetăţenii crescători de porci - gospodăria populaţiei, fermă de tip A, 

fermă comercială - că vor putea creşte porci în România, cu respectarea măsurilor 

de biosecuritate specifice formei de organizare", se arată într-un comunicat al 

Autorităţii.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ordin ANRE privind blocarea prețurilor la energie, suspendat în instanță/ 

Nuclearelectrica a obținut câștig de cauză 

Compania Nuclearelectrica anunță că a reușit să suspende în instanță un ordin al 

Autorității Naționale de Reglementare în Domeniul Energiei (ANRE), care obligă 

producătorii de energie să vândă pe piața reglementată, la prețuri constante, până la 

sfârșitul anului 2020. Sentința instanței nu este definitivă, putând fi atacată cu 

recurs în termen de 5 zile de la comunicare. 

 

"Reamintim ca Ordinul ANRE nr. 216/11.12.2019 prevede aprobarea Metodologiei 

de stabilire a preţurilor pentru energia electrică vândută de producători pe bază de 

contracte reglementate şi a cantităţilor de energie electrică din contractele 

reglementate încheiate de producători cu furnizorii de ultimă instanţă şi de stabilire 

a cantităţilor maxime de energie electrică ce pot fi impuse ca obligaţii de vânzare 

pe bază de contracte reglementate", precizează Nuclearelectrica. 

 

Acest ordin permite ANRE să stabilească pentru producători, obligații de vânzare a 

unor cantități ferme de energie electrică pe bază de contracte reglementate pentru 

fiecare perioadă contractuală şi cantităţi maxime de energie electrică ce pot fi 

impuse ca obligații de vânzare pe bază de contracte reglementate pentru perioada 

contractuală 1 iulie 2020-31 decembrie 2020. 

 

Ordinul prevede menţinerea tarifelor/preţurilor reglementate aplicate clienţilor 

casnici de către FUI pentru perioada 1 ianuarie 2020-31 decembrie 2020 la un 

nivel relativ constant. 
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Reamintim că după 31 decembrie 2020, piața energiei electrice va fi liberalizată. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Peste o treime dintre copiii din România trăiesc în locuințe cu toaleta în 

curte. „În multe școli și grădinițe, săpunul e inexistent” 

Peste o treime dintre copiii din România trăiesc în locuinţe fără toaletă în interior, 

media UE fiind de 2,6%, iar unul din cinci copii care nu dispune de dotările 

sanitare în gospodărie nu se spală pe mâini după ce foloseşte toaleta, conform 

Raportului de cercetare „Bunăstarea copilului din mediul rural”, realizat în 2018 de 

Fundaţia World Vision România, potrivit Agerpres. 

În acelaşi timp, un raport al Ministerului Educaţiei şi Cercetării arăta că, în urmă 

cu trei ani, 2.219 unităţi de învăţământ din România aveau grupurile sanitare 

situate în curte, fără apă curentă şi fără canalizare, iar în anul 2018 funcţionau cu 

grupuri sanitare neconforme 1.489 de şcoli şi grădiniţe.  

La începutul primăverii anului trecut, 1.180 de şcoli aveau în continuare grupuri 

sanitare necorespunzătoare. 

În anul 2018, populaţia deservită de sistemul public de alimentare cu apă a fost de 

13.515.626 persoane în 2018, reprezentând 69,4% din populaţia rezidentă a 

României. În mediul rural, doar 35,3% din populaţia rezidentă era deservită de 

sistemul public de alimentare cu apă. 

„Din păcate, lipsa accesului la produse pentru igienă şi a educaţiei pentru sănătate 

sunt probleme cu care ţara noastră se confruntă de foarte multă vreme. Subiectul a 

fost readus în spaţiul public zilele acestea, având în vedere cazurile de coronavirus, 

însă atragem încă o dată atenţia asupra nevoii de educaţie pentru sănătate pe 

termen lung în România, o ţară în care multe şcoli din mediul rural nu au, în 

continuare, apă curentă şi toalete în incintă. În şi mai multe şcoli şi grădiniţe, 

săpunul este inexistent, iar situaţia se perpetuează în gospodăriile acestor copii, 

care nu au resursele financiare pentru a cumpăra produse de bază cum ar fi 

săpunul. Igiena precară este o sursă continuă de îmbolnăviri în comunităţile 

defavorizate”, a declarat Mihaela Nabăr, director executiv World Vision România. 

https://www.agerpres.ro/social/2020/03/03/peste-o-treime-dintre-copiii-din-romania-traiesc-in-locuinte-fara-toaleta-in-interior--459099
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Obiectivul de dezvoltare durabilă numărul 6 de pe agenda 2030 a Organizaţiei 

Naţiunilor Unite este de a garanta că până în 2030 toţi oamenii vor avea acces la 

toalete şi canalizare. „În acest moment, România este departe de îndeplinirea 

acestui obiectiv”, se menţionează în comunicat. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 11 companii din România, în top 1000 al companiilor cu cea mai rapidă 

creștere al Financial Times 

11 companii din România, cu creșteri ale veniturilor cuprinse între peste 1.000% și 

174%, se află în Topul 1.000 al companiilor europene cu cea mai rapidă creștere 

întocmit de Financial Times. 

 

Companiile în cauză sunt Biochem Organics, locul 138, furnizor de inputuri pentru 

agricultură, Rojen Commerce, locul 169, retail, Meta Minds, locul 181, cyber 

security, Bittnet Systems, locul 412, tehnologie, Tremend Software Consulting, 

locul 509, tehnologie, Universum Events, locul 560, servicii, Deltamed, locul 595, 

auto, Carcover, locul 830, transport, Softech, locul 845, tehnologie, Softelligence, 

locul 881, tehnologie, și Subansamble Auto, locul 949, automobile., potrivit 

Mediafax. 

 

Clasamentul listează companiile europene care au înregistrat cea mai mare creștere 

a veniturilor între 2015 și 2018. OakNorth Bank, un proiect fintech din Marea 

Britanie, susținut de SoftBank's Vision Fund, specializat în împrumuturi pentru 

întreprinderile mijlocii, se află pe primul loc, cu o creștere a veniturilor de 

37.462%. Clasamentul reflectă importanța crescândă a tehnologiei, care domină și 

furnizează 189 de participanți. Împreună cu companiile fintech și ecommerce, 

totalul urcă la 259. 

 

Majoritatea câștigătorilor provin din Germania, urmată îndeaproape de Italia, 

Marea Britanie și Franța, aceste patru națiuni reprezentând aproximativ 70% din 

clasamentul general.  
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Londra este orașul cu cel mai mare număr de companii cu creștere rapidă, urmată 

de Paris și Milano, în timp ce Varșovia și Vilnius intră în top 10 pentru prima dată. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Al patrulea caz de infectare cu coronavirus - un bărbat de 47 de ani din 

Timișoara 

Al patrulea caz de infecție cu coronavirus a fost confirmat în România. Este vorba 

despre un bărbat care a intrat în contact direct cu pacienta din Timișoara 

diagnosticată săptămâna trecută. El era izolat la domiciliu, dar a fost transportat la 

spital. Primul pacient infectat cu noul virus a fost din nou testat, iar rezultatul este 

negativ, așa că se întoarce în Gorj. 

Echipa de medici a venit să îl transporte pe bărbat la Spitalul de boli infecțioase 

"Victor Babeș" din Timișoara. Acesta era în izolare la domiciliu, alături de alți 4 

membri ai familiei. 

Bărbatul mai fusese testat o dată, însă rezultatul a fost atunci negativ. El nu are 

niciun fel de simptome. 

Bărbatul de 47 de ani s-a întors acasă din Italia în același avion cu femeia de 38 de 

ani din Timișoara, diagnosticată săptămâna trecută cu infecție cu coronavirus. 

Bărbatul a stat chiar pe scaunul din dreapta. 

Autoritățile sanitare îl identificaseră pe acest bărbat, dar și pe toți cei care au 

călătorit în avion cu femeia imediat după ce aceasta a fost testată pozitiv. Cu toții 

fuseseră izolați la domiciliu. Vor rămâne acasă și membrii familiei bărbatului, 

precum și celelalte două familii care locuiesc în aceeași curte cu acesta. 

În cazul tânărului gorjean la care noul coronavirus a fost confirmat pe 26 februarie, 

a ieșit negativ și ultimul test făcut la Institutul Matei Balș. Oficial e vindecat și 

poate fi externat. Va fi dus în Gorj cu mașina pusă la dispoziție de autorități. Va 

locui la rude, pentru că acasă mai sunt membri ai familiei sale care mai trebuie să 

rămână izolate. 
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Ceilalți doi români infectați cu virusul, femeia de 38 de ani din Timișoara și un 

bărbat în vârstă de 45 de ani din Maramureș, sunt în continuare internați în stare 

stabilă la Timișoara, respectiv Cluj-Napoca. 

______________________________ 

ACTUALIZARE „Este vorba despre un bărbat de 47 de ani, din Timișoara, 

care a fost în contact cu femeia depistată pozitiv în data de 28 februarie 2020 și 

care s-a întors din Italia. Mai exact, bărbatul a călătorit cu femeia de 38 de ani 

în același avion, în partea dreaptă a acesteia în data de 20 februarie 2020 cu o 

cursă care se întorcea din Italia. Din data de 28 februarie 2020, bărbatul, 

considerat contact direct, s-a aflat în autoizolare la domiciliu împreună cu 

familia. Rezultatele primei probe recoltate la începutul perioadei de autoizolare 

au fost negative. Rezultatul probei recoltată în ziua de ieri (în cea de-a 12 –a zi 

de la contactul cu femeia de 38 de ani) a ieșit pozitiv la infecția cu coronavirus 

COVID 19”, anunță Grupul de Comunicare Strategică. 

Conform primelor informații din partea DSP Timiș, bărbatul este 

asimptomatic, afebril. 

„S-a solicitat transportul cu izoleta la Spitalul de Boli Infecțioase Victor Babeș 

din Timișoara”, anunță sursa citată. 

În curtea în care locuiește bărbatul mai trăiesc alte două familii față de care se vor 

lua măsurile de autoizolare. 

Raed Arafat:  Nu există motiv de panică pentru restul pasagerilor care au fost 

în avion 

Șeful DSU, Raed Arafat, a afirmat, după ce pasagerul care a călătorit lângă femeia 

de 38 de ani din Timișoara, confirmată cu coronavirus, s-a infectat și el, că nu este 

cazul ca restul călătorilor din avionul cu care au mers cei doi să intre în panică. 

„Nu există motiv de panică pentru restul pasagerilor care au fost în avion (...) 

faptul că unul a ieșit pozitiv nu înseamnă că toți or să iasă infectați cu 

coronavirus.  
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Nu vor fi testați toți pasagerii, se iau anumite rânduri din avion(...) Deci el nu au 

avut contact decât cu membri de familie care sunt autoizolați la domiciliu”, a 

afirmat, șeful Departamentului pentru Situații de Urgență (DSU), Raed Arafat. 

Arafat spune că că autoritățile au acționat cu profesionalism. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ursula von der Leyen: UE va acorda asistenţă Greciei pentru a opri 

imigraţia 

Grecia va primi rapid asistenţă din partea Uniunii Europene pentru a putea limita 

afluxul de imigranţi, a declarat marţi Ursula von der Leyen, preşedinta Comisiei 

Europene, în cursul unei vizite la frontiera Greciei cu Turcia. 

 

„În următoarele zile şi săptămâni, vom lucra pentru a ne asigura că furnizăm 

asistenţa de care este nevoie. Nu este vorba de o problemă care trebuie gestionată 

doar de Grecia. Este responsabilitatea întregii Europe”, a declarat Ursula von der 

Leyen, potrivit agenţiilor Reuters şi DPA, citate de Mediafax. 

 

„Cei care încearcă să testeze unitatea Europei vor fi dezamăgiţi. Vom menţine 

actuala linie şi vom prevala. Turcia nu este un inamic, dar oamenii nu sunt doar 

mijloace pentru atingerea unui scop. Am face bine să ne amintim aceste lucruri în 

următoarele zile”, a adăugat Ursula von der Leyen. 

Preşedintele Comisiei Europene a precizat că Agenţia UE pentru protecţia 

frontierelor (Frontex) va trimite o echipă de intervenţie rapidă la frontiera Greciei 

cu Turcia. Guvernul Greciei ar urma să primească 700 de milioane de euro pentru 

gestionarea afluxului de imigranţi. 

Sebastian Kurz, cancelarul Austriei, a catalogat marţi drept „atac la adresa Uniunii 

Europene” decizia Turciei de a permite trecerea imigranţilor spre Europa. 

„Este vorba de un atac al Turciei asupra Uniunii Europene şi a Greciei. Sunt 

folosite fiinţe umane pentru exercitarea de presiuni asupra Europei”, a declarat 

Sebastian Kurz într-o conferinţă de presă pe tema situaţiei din Siria. 
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Milioane de imigranţi extracomunitari se îndreaptă spre Europa după ce Turcia a 

deschis frontierele, a afirmat luni preşedintele turc Recep Tayyip Erdogan, 

denunţând presiunile exercitate de Uniunea Europeană. 

 

Peste 10.000 de imigranţi din Orientul Mijlociu au încercat să traverseze frontiera 

dintre Turcia şi Grecia după ce Administraţia Erdogan a anunţat, pe fondul 

tensiunilor cu Occidentul, eliminarea restricţiilor de călătorie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Coronavirus: Banca Mondială a anunţat un ajutor imediat de 12 miliarde de 

dolari 

Banca Mondială a anunţat marţi un plan de urgenţă de 12 miliarde de dolari pentru 

a ajuta ţările ''să ia măsuri eficiente'' pentru a ţine sub control epidemia de 

coronavirus (Covid-19), pentru a salva vieţi şi pentru a diminua impactul 

economic, relatează AFP. 

 

''Scopul este de a oferi o acţiune rapidă şi eficientă care să răspundă nevoilor 

ţărilor'', a declarat David Malpass, preşedintele Băncii Mondiale, în cadrul unei 

teleconferinţe. El a subliniat de asemenea necesitatea de ''a recunoaşte'' că noul 

coronavirus a devenit o povară suplimentară pentru ţările sărace. 

 

Autorităţile sanitare au anunţat marţi că nouă persoane au murit în total în Statele 

Unite din cauza infectării cu noul coronavirus, toate cazurile fiind în statul 

Washington (nord-vest). 

 

Argentina şi Chile au înregistrat de asemenea primele cazuri de coronavirus, un 

argentinian care a călătorit recent în Italia şi un chilian care a fost în sud-estul 

Asiei, potrivit autorităţilor sanitare din cele două ţări.  

(Sursa: Agerpres) 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-international-23695374-erdogan-ameninta-din-nou-milioane-migranti-vor-indrepta-curand-spre-europa.htm

